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نمی خواهد دست از این منبع بکشد!
نمی توان حمل بر این موضوع کرد، دست شهرداری 
در تولید اســت اما تولید غیرقابــل اتکا، نفت یعنی 
ذخایر مردم را به حراج گذاشتن اما مسئله در تراکم 
فروشــی به این شدت نیســت لذا نمی توان این دو 
را به هم تطبیق داد، به هرحال این مســئله مطلوب 
ما نیست، ما و شــورای شهر در حال تلاش هستیم 
تا این وابســتگی را کم کنیم، در طی مدت شهردار 
بودنم به شدت بلندمرتبه سازی، انبوه سازی و صدور 
پروانه هــای تجــاری کاهش و پروژه هــای ریزدانه تر 
توسعه پیداکرده است اما بااین حال هنوز به مطلوب 
نرســیده است، البته ناگفته نماند که یکی از درآمد 
پایدار هم عوارض صدور پروانه ســاختمانی اســت 
یعنــی نمی شــود گفت که همــه درآمدمــان تخلف 
فروشی و تراکم فروشــی است بلکه به طور طبیعی 
برای پروانه ســاختمانی بایستی عوارض گرفت اما 
تراکم فروشــی، ضابطه قانونی است که نباید از آن 
اســتفاده کنیم، این مســئله کارت قرمزی است که 
باید در جــای خودش و به اندازه اســتفاده شــود نه 

بیش ازحد.

شهرداری ها از گذشته تاکنون به عنوان 
یکی از بســترهای فســاد خیز شناخته  
شــده اند، یکی از تأکیدات اقتصــاد مقاومتی 
شــفافیت و فساد ســتیزی است، شــهرداری 

مشهد در این زمینه چه کرده است؟
راه مبــارزه بــا فســاد انتخاب اشــخاصی اســت که 
دستمالشــان کثیــف نباشــد، بــا دســتمال کثیف 
نمی شــود شیشــه را تمیــز کــرد، مــا در انتخــاب 
مدیرانمان سعی کردیم پرهیزکارترین و پاک ترین 
افــراد را انتخاب کنیم که در نظام مدیریتی کارنامه 
مناسبی داشته باشند، ما جلوی رانت خواری و ویژه 
خــواری را گرفته ایــم، چه فســادی بالاتــر از این که 
360 هــزار متر پروانه هتل هفت ســتاره به قیمت 
فقــط 31 میلیــارد تومــان صــادر کنیــم، آن هم ده 
درصد نقد و مابقی در 36 ماه قسط، این چه توجیه 
اقتصادی و فرهنگی دارد؟ یا این که دستگاه دیگری 

25 هکتار را غیرقانونی تغییر کاربری بدهد.
تا قبل از این که ما جلوی سرمایه گذاری خارجی را 
بگیریــم، کل جذب ســرمایه گذار خارجی و آنچه به 
شــهرداری رســیده 16 میلیارد تومان بوده است، 
بــه خاطر همین مقــدار ناچیز تفرجگاه و تنفســگاه 
عمومی که متعلق به همه مردم اســت را به یک فرد 
داده انــد یا تصرفــات غیرقانونــی ارتفاعات جنوبی 
و کمربندشــمالی شــهر مشــهد اتفاق افتاده است 
که با کمک دســتگاه قضایــی آن را متوقف کردیم، 
از ایــن کارهــا دیگر ابــداً در دوره جدید شــهرداری 
مشهد صورت نگرفته است، پس مدیریت مطلوب، 
پــاک و همــراه بــا ممانعــت از رانت خــواری و ویــژه 
خــواری ضرورت فســاد ســتیزی اســت. مبــارزه با 
فساد درون سازمانی مبحث دیگر این عرصه است، 
دستگاه های نظارتی ما ازجمله حراست و بازرسی، 
باندهای متعدد فســاد را شناســایی و بــا همکاری 
دســتگاه های قضایــی و امنیتی متلاشــی کردند.

در مــورد شفاف ســازی کارهایمان هــم دنبال کار 

مقطعی و مســکن نیســتیم، برای همین اعلام کردیم تمام مناقصه ها و مزایده های شــهرداری 
مشــهد باید عمومی باشــد و در روزنامه های کثیرالانتشار چاپ شــود، صراحتاً هم اعلام کردیم 
بستگان سببی و نصبی مدیران شهرداری حق دخالت در پروژه ها را ندارند، همچنین در شورای 
برنامه ریزی و توسعه شهرداری که سال قبل راه اندازی کردیم، به وسیله مهندس ارزش بررسی 
می کنیم که آیا برآورد مشــاور ما در پروژه ها درســت بوده اســت؟ آیا فلان پل یا میدان تره و بار و 

پارک که می خواهد ساخته شود، همان قدر اعتبار لازم دارد که گفته می شود یا خیر.

فسادهایی که گفتید ناشی از فساد سیستمی است یا خلاء قانونی یا افراد فاسد؟
فساد ناشی از مماشات بیش ازحد و دور زدن قانون است، قانون صریح و واضح است و ما 

راه های دور زدن قانون را در شهرداری مشهد گرفته ایم.

این راه حل دائمی اســت یا اینکه اگر شــهردار و شــورای شــهر هم تغییر کنند، 
شرایط فرق می کند؟ چه راه حلی برای نهادینه شدن شفافیت و فساد ستیزی در 

مدیریت شهری دارید؟
شما اگر سیستم را اصلاح کنید، خیلی از این فسادها اتفاق نمی افتد، ما در مقابل دستگاه های 
نظارتــی گارد نگرفته ایم، ما ســازمان بازرســی، دیوان محاســبات و قوه قضاییه را یــار و مددکار 
خودمان می دانیم، من در یک جلسه ای که معاونینمان حضور داشتند گفتم که چرا دستگاه های 
نظارتــی را رقیب خودمان می بینــم؟ حتی ما هیچ گاه از انتقاد مطبوعات آزرده خاطر نشــدیم و 
یک بار هم به یک مطلب جواب ندادیم، هرچند بسیاری از مطالب غیر صحیح بوده اما برای اینکه 
صاحبان قلم انتقادشــان را انجام بدهند، هیچ وقت آزرده خاطر نشدیم. به معاونین خودم گفتم 
ما چقدر بایســتی هزینه کنیم تا کاری را انجام بدهیم که سازمان بازرسی رایگان برای ما انجام 
می دهد؟ دیوان محاسبات و قوه قضاییه رایگان نظارت می کنند و هشدار می دهند، ما بایستی 
از این کارها استقبال بکنیم لذا این شفافیت و صداقت در کار، همراهی سایر دستگاه ها و مردم 

را هم به دنبال دارد.

نظر شــرکت های دانش بنیان این اســت که شــهرداری ها به ما اعتمــاد ندارند، 
درحالی کــه ما توانایی رفع نیازهای مدیریت شــهری راداریم، نظر شــما در این 

خصوص چیست؟
رئیس پارک و علم و فناوری خراسان رضوی در نشستی اذعان کرد که شهرداری مشهد در انعقاد 
قرارداد با شــرکت های دانش بنیان سرآمد اســت اما بااین حال من نمی گویم وضعمان مطلوب 
است چون در ابتدای کار هستیم، نه قرارداد در سال 93 بسته ایم و در سال 94 به دنبال افزایش 
آن هســتیم، هرچند دانش بنیانی از دیرباز در کشــورمان بوده اما پذیرش آن امری جدید است. 
به هرحال ما وارد کارزار حمایت از شــرکت های دانش بنیان شــده ایم، مگر این که شــرکت های 
دانش بنیان موضوعی را کار کنند که موردنیاز شهرداری نباشد، ما معتقدیم بایستی حمایت از 

شرکت های دانش بنیان را توسعه بدهیم البته بپذیرید شکستن بعضی از قفل ها زمان بر است.

نحــوه انتخاب شــهردار یکــی از موضوعــات پــر مناقشــه در پیش نویس لایحه 
مدیریت جامع شــهری اســت، این موضوع بــه شــهرداری ها در تحقق اقتصاد 

مقاومی کمک می کند یا این که مانعی در این مسیر است؟
مــن بنــا به دلایــل مختلفی با طــرح نماینــدگان و دولت مخالف هســتم، در این طرح به شــدت 
اختیــارات شــوراها تهدید می شــود و کاهش پیدا می کنــد، حال آنکه سیاســت نظام جمهوری 

اسلامی تمرکززدایی است و این کار دولت و مجلس با اصل تمرکززدایی مغایرت دارد.
دلیل دیگرم برای مخالفت این است که این موضوع با اصل مشارکت پذیری مغایرت دارد، ما هر 
چه بتوانیم مردم را با مردم مواجهه کنیم، در زمینه مدیریت شــهری موفق بوده ایم، شــورا از این 
لحاظ یک ظرفیت اســت.  امکان دارد که شورا ایراداتی داشته باشد اما باید ایرادات آن رفع و از 
این ظرفیت اســتفاده بهینه بکنیم، شــورای شــهر ظرفیت های بالقوه و بالفعلی زیادی دارد که 
استفاده مطلوب از آن ها نمی شود. دلیل دیگر مخالفتم، دولتی کردن شهرداری هاست، دولت 
در وظایــف ذاتــی خودش مانده اســت، »کَل اگــر طبیب بودی، ســرخود دوا می نمــودی« حالا 
می خواهد یک ســری مؤسســات عمومی غیردولتی گســترده با گردش مالی معــادل دولت را 
زیرمجموعه یک سیستم ناکارآمد بکند؟ اساساً سیستم دولتی ناکارآمد است و ما بایستی سیستم 
مشارکت جو را توسعه بدهیم. بیت الغزل علت مخالفت من با این موضوع مغایرت صریح با قانون 
اساسی است، در قانون اساسی، انتخابات یک تعریف حصری دارد، یعنی محدود به چند مورد 
اســت، انتخابات شورای اسلامی شــهر و روستا، انتخابات خبرگان رهبری، ریاست جمهوری و 
مجلس شــورای اســلامی، اگر بناســت انتخاب دیگری تعبیه شود، حتماً بایســتی ذیل یکی از 

قوانین قانون اساسی باشد.


